
���
���������
POSEBNI PRILOG ZA VISOKO OBRAZOVANJE, ZNANOST I UMJETNOST � 1. kolovoza 2018. � Br. 6

ISTRAŽIVANJE TAJNI

IMUNOLOŠKE »MEMORIJE«

Riječki tim u

potrazi za boljim

oružjem protiv

mutiranih

patogena

Str. � 4. i 5.

ZNANSTVENICI ODJELA

ZA FIZIKU SUDJELUJU U

RJEŠAVANJU VELIKIH

ZAGONETKI ASTROFIZIKE

ZNANSTVENICI ODJELA

ZA FIZIKU SUDJELUJU U

RJEŠAVANJU VELIKIH

ZAGONETKI ASTROFIZIKE

Tajne

galaksija i

crnih rupa

otkrivaju

se i s riječke

adrese

Tajne

galaksija i

crnih rupa

otkrivaju

se i s riječke

adrese Str. � 6. i 7.

VEDRAN MIMICA POZNATI PROFESOR ARHITEKTURE I URBANIZMA O MODERNIZACIJI RIJEKE

EPK 2020 je prilika da se predstave

drugačiji režimi razvoja i života grada
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Vedrana SIMIČEVIĆ

Snimio Marko GRACIN

V
edran Mimica, profe-
sor arhitekture i urba-
nizma na Illinois Insti-
tute of Technology u

Chicagu i član Međunarod-
nog znanstvenog savjeta
Sve u č i l i šta u Rijeci, postao je
nedavno predstojnik sveuči-
lišnog Centra za urbane tran-
zicije, arhitekturu i urbani-
zam. S našim poznatim arhi-
tektom koji je pet godina bio
dekan Instituta Berlage u Ni-
zozemskoj i koji je predavao
na nizu prestižnih svjetskih
s ve u č i l i šta, porazgovarali smo
o viziji urbane modernizacije
Rijeke koja bi, između ostalog,
trebala biti istražena i defini-
rana kroz rad novoosnovanog
Ce n t ra .

– Centar za urbane tranzici-
je, arhitekturu i urbanizam pri
riječkom Sveučilištu je poslje-
dica višegodišnje diskusije iz-
među mene i Idisa Turata, Sa-
še Randića i Snježane Prijić Sa-
maržije o potrebi za jednom
formom edukacije o arhitektu-
ri i urbanizmu na riječkom
s ve u č i l i štu. Prilika se ukazala
nakon izbora Rijeke za buduću
Europsku prijestolnicu kultu-
re, kad je Turato zamoljen da
bude voditelj programskog
pravca EPK »Sweet and Salt«
(»Slatko i slano«). Turato i rek-
torica su me pozvali u projekt
na osnovu mog iskustva na IIT
College of Architecture u Chi-
cagu i rada na Institutu Berla-
ge u Rotterdamu i Amsterda-
mu, a osnovna ideja je da bi
Delta Lab mogao pokrenuti
urbana istraživanja i edukaciju
na postdiplomskom nivou u
vremenu od 2018. do 2023. go-
d i n e.  

Mene je taj poziv jako razve-
selio jer smatram da je posto-
janje jednog takvog istraživač -
kog centra vezanog za arhitek-
turu i urbanizam vrlo važno za
tranzicijsku Hrvatsku. Za sada,
naime, na ovim prostorima ne
postoji ništa slično.

DeltaLab

Centar bi se trebao baviti s
tri djelatnosti – edukacijom,
urbanim istraživanjem i proiz-
vodnjom materijala za doga-
đaje vezane uz EPK, te nekom
vrstom savjetodavnog rada u
odnosu na sve dionike koji će
u budućnosti biti zainteresira-
ni za Rijeku, riječko područje,
pa i regiju. DeltaLab će poku-
šati odgovoriti na važna pi-
tanja proizišla iz velikih prom-
jena u razvoju grada i regije:
kako Rijeku kao nekoć važno
industrijsko središte pretvoriti

EPK 2020 je prilika da se

predstave drugačiji režimi

razvoja i života grada
Tu ne govorimo samo o tome da u napuštenu zgradu Ivexa treba dovesti razne pripadnike kulturnih

i drugih institucija i pobojati fasadu. Govorimo o jednom novom razumijevanju razvoja grada koje se

više ne može zasnivati na tradicionalnim dokumentima kao što su generalni ili detaljni urbanistički

planovi. Oni uvelike onemogućavaju bilo kakve alternativne projekte, tvrdi Mimica

PROF. VEDRAN MIMICA PREDSTOJNIK NOVOG SVEUČILIŠNOG CENTRA ZA URBANE TRANZICIJE, ARHITEKTURU I URBANIZAM

u središte znanja i tako otvoriti
mogućnosti zapošl j a va n j a
obrazovanih mladih generaci-
ja? Kako dati novi identitet gra-
du koji je stoljećima podijeljen
politički, kulturno i gospodar-
ski? Kako graditi na različitos-
tima Grada Rijeke? Zadatak
Centra je da privuče ponajbo-
lje studente nakon diplome, ali
ne samo arhitekte, već i građe-
vinare, dizajnere, sociologe i
druge.. To bi trebao biti inter-
disciplinarni centar za razvoj
znanja o gradovima u buduć-
nosti. Najdirektniji zadatak
Centra je rad na »Sweet and
Salt« programu, no i taj projekt
predstavlja svojevrsnu vježbu
o definiranju grada kroz nove
mogućnosti urbane mobilnos-
ti i urbanog programiranja,
projektiranja, te stvaranja no-
vih urbanih realnosti unutar
postojećih sistema u kojima
gradovi u ovom dijelu svijeta
f u n k c i o n i ra n j u .

Pri tome je ovo teritorij na
kojem se u posljednjih sto go-
dina promijenilo pet društve -
no-političkih sistema. Iz toga
razloga su teme tranzicije sva-
kako nešto čime se trebamo
baviti u Centru i po čemu će-
mo biti specifični u ovom dije-
lu svijeta. Imamo mogućnost
privući najbolje studente i
nastavnike iz regije da bi defi-
nirali trenutak u kojem živimo
i njegove mogućnosti.

Što bi za Rijeku trebala biti
ta nova urbana realnost s ob-
zirom na tranziciju koju tre-
nutno prolazi, odnosno u ko-
jem pravcu bi se Rijeka treba-
la modernizirati? 

– Posljednjih 30 godina na
ovim se prostorima događala
socijalna tranzicija gdje smo iz
jednopartijskog sistema i regu-
lirane privrede prešli u neku
vrstu liberalnog kapitalizma i
parlamentarne demokracije.
Ta je tranzicija bila popraćena
i katastrofalnim ratnim doga-
đajima i to je nešto što je bitno
definiralo stanje naših gradova
u devedestim godinama, no i u
ovim prvim godinama novog
stoljeća.

Imaginacija i razum

Tranzicija u političkom
smislu je možda već završila
uključivanjem Hrvatske u EU,
međutim tranzicija u Rijeci je
još itekako prisutna, pogotovo
u smislu redefinicije industrij-
skog nasljeđa i upotrebe tih lo-
kacija na kojima se ono nalazi,
u razvoju grada Rijeke. Tu ne
govorimo samo o tome da u
napuštenu zgradu Ivexa treba
dovesti razne pripadnike kul-
turnih i drugih institucija, uze-
ti par kanti boje i pobojati fa-
sadu. Govorimo o jednom no-
vom razumijevanju razvoja

grada koji se više, po meni, ne
može zasnivati na tradicional-
nim dokumentima urbanog
razvoja kao što su generalni ili
detaljni urbanistički planovi.
Oni uvelike onemogućavaju
bilo kakve alternativne projek-
te. I upravo EPK 2020 vidim
kao priliku da se predstave
drugačiji režimi razvoja grada i
života u gradu. 

Što bi oni podrazumijevali,
kakve promjene?

– Ti režimi se moraju zasni-
vati na »zdravom razumu«.
Mnogi zakoni i obrasci pona-
šanja u razvoju gradova u Hr-
vatskoj nemaju puno veze sa
zdravim razumom, no strašno
je teško, gotovo nemoguće
promijeniti situaciju u kojoj ži-
vimo i radimo, čak i kad je lako
zaključiti da se grad ne razvija
u pozitivnom smislu – kao
grad s više stanovnika i više
događaja.  Ovo nije moj origi-
nalni zaključak već situacija o
kojoj mi govore svi moji dragi
kolege koji prakticiraju arhi-
tektonsku djelatnost u Hrvat-
s k o j.

Mo žete dati neki primjer?
– Da, ako ovih dana odete u

staru zgradu Exportdrva, mo-
žete vidjeti da je jedna napuš-
tena hala u centru grada pos-
tala privremeno nevjerojatan
mali grad u kojem živi petsto-
tinjak studenata unutar pro-
grama EASA (European Archi-
tecture Student Assembly).
Oni su okupirali taj napušteni
prostor na kojem imaju svoje
radionice i između ostalih ra-
dionica grade paviljone koji će
ostati na korištenje građani-
ma.

Primjer Bilbaoa

Zajednički su stvorili mikro-
klimu nalik maloj Europskoj
arhitektonskoj uniji, jer dolaze
iz raznih zemalja svijeta. No da
projicirate na tu situaciju hr-
vatske propise, onda bi ta stu-
dentska manifestacija sutra bi-
la zatvorena jer vjerojatno ne
odgovara ni jednom standar-
du.

To je jasno kompleksno pi-
tanje koje bi trebalo istraži va t i
i u teoriji i u praksi. Jedan od
gradova koji je u prošlosti bio
među najuspješnijima u svije-
tu u toj urbanoj tranziciji je
Bilbao, a to je bio rezultat jed-
nog kompletno drugačijeg po-
l i t i č k o - s t ra t e ško-ekonomskog
plana za razvoj grada. Mnogi
njegovi dijelovi su izgledali po-
put današnje Rijeke, a danas
možete vidjeti da su svi dijelo-
vi grada kompletno razvijeni.
Španjolska vlada je, naime
»dozvolila« gradu da osnuje
Konzorcij RIA 2000 te na tu in-
stituciju prenese političko
odlučivanje o urbanističkom

razvoju grada. Dogradonačel-
nik je bio dio savjeta, dok je
konzorcij mogao sam donositi
odluke kao nezavisno tijelo.
Bio je to jedinstveni slučaj u
Europi, jer je takav koncept
politički kontroverzan. 

No što je točno bila njihova
strategija?

– Naravno da su imali speci-
fičan urbanistički projekt koji
je najviše bio baziran na inves-
tiranjima stranih kompanija,

no njih je trebalo privući u
Bilbao. Voditelj kon-

zorcija je, između
ostalog uspio

uvjeriti i Tho-
masa Krensa iz
Solomon R.
Gu g g e n h e i m
fondacije da

angažira Franka
Gehryja i sagradi

slavni inovativni
muzej.  

Globalne odluke

Drugi primjer uspješne tran-
zicije u Europi je Tirana gdje
zasluge pripadaju gradonačel-
niku Ediju Rami i njegovom
karizmatičnom političkom
projektu. On je kao slikar po-
krenuo akciju bojanja gradskih
fasada, što je bio tek početak
urbanističkih promjena, a kas-
nije je doveo mlade Albance
obrazovane na američkim
s ve u č i l i štima da rade s njim u
gradskoj uparavi, te otpustio
sve stare kadrove.  Iako su ti
primjeri prilično specifični, ja
sam na temelju njih shvatio
koliko takve promjene – od ko-
jih je većina vezana za zdravi
razum, no i za svojevrsnu ima-
ginaciju – mogu utjecati na
razvoj grada.

U programu EPK ima nevje-
rojatno puno dobre imaginaci-
je kako u Rijeci promijeniti
određene dijelove grada, kul-
turu življenja i produkciju so-
cijalne stvarnosti. Često upra-
vo takve manifestacije, poput
Expoa, Biennala, Olimpijskih
igara ili EPK mogu ostaviti zna-
čajne posljedice na razvoj gra-
da. To je sad iznimno lijepa
prilika da Rijeka okrene novu
stranicu u svojoj urbanoj povi-
jesti. U razgovoru s predstavni-
cima grada, EPK i sveučilista
osjeća se generiranje jedne in-
telektualne kritične mase po-
trebne za uspješan projekt.

Spomenuli ste na prezenta-
ciji u gradskoj vijećnici da je
pri tome vrlo bitno povezi-
vanje lokalnog i globalnog... 

– Taj odnos je jako bitan jer
živimo u globalno povezanom
svijetu. Saskia Sassen govori o
tome da se strateške bitne
odluke o razvoju gradova do-
nose na globalnoj razini, od-
nosno u toj globalnoj razmjeni
ekonomskih, političkih i osta-
lih silnica i odluka. Neko riječ-
ko brodogradilište će možda
preuzeti neka strana kompani-
ja, neki turistički program će
možda napraviti netko iz ino-
ze m s t va .

Rijeka i more

Rijeka se, kao i svaki drugi
grad, mora pozicionirati u od-
nosu na taj globalni svijet i vid-
jeti koje su njene prednosti ili
mane koje joj omogućavaju ili
otežavaju da se razvije u odno-
su na globalno. No pri tome
prije svega morate razumjeti
lokalno. Vrlo važan aspekt je
odgovor na pitanje što je grad-
ski socijalni kapital – koji ljudi
tu žive, koje institucije postoje
i do koje mjere taj socijalni ka-
pital može biti uključen u raz-
voj. Drugo što moramo razum-
jeti je na koji način se grad raz-
vija u smislu stvaranja nekog
svog novog, postindustrijskog
identiteta koji će zasigurno
imati više razina.

»Sweet and Salt« je direktna
metafora – imamo rijeku, ima-
mo i more. No kakav je odnos
grada prema Rječini? Imamo
seriju prostora uz Rječinu koji
trenutno nisu javni gradski
prostori. Nas arhitekte narav-
no najviše zanima taj urbani
razvoj, stvaranje fizičke podlo-
ge za nove socijalne procese.
To su nama ključna pitanja u
sklopu »Sweet and Salt« pro-
grama: kako ćemo aktivirati
Molo Longo? Kako će se aktivi-
rati plaža na Delti? Kako će se
aktivirati javni prostori na po-
tezu do Hartere? I kako će oni
međusobno stvoriti neku vrstu
dinamike gradskog života, od-
nosno kako će se ljudi – lokalni
stanovnici i stranci – prema nj-
ima odnositi na temelju pro-
grama koji te

lokacije mogu ponuditi u
budućnosti.

Istakli ste i turizam kao iz-
nimno važan aspekt moder-
nizacije, iako sam dojma da
mislite da hrvatske turističke
strategije trenutno nisu naj-
bolje?

– Turizam je trenutno prva
svjetska industrija, a zadnjih
godina je postalo jasno da je
Hrvatska prepoznata kao vrlo

zanimljiva destinacija i da će
turista biti sve više. Isto je jas-
no da nakon ovog svjetskog
nogometnog prvenstva svi
znaju gdje je Hrvatska.

Turizam kao generator

No kad definiramo turiste,
treba znati da to više nisu sa-
mo oni ljudi koji dođu ovdje u
hotel, idu na plažu i vrate se u
sobu. Primjerice, svi studenti
koji dođu u Rijeku su turisti i
teoretski bi mogli pridonositi
gradskom proračunu više no
turisti u hotelima. Danas po-
tom imamo i digitalne platfor-
me poput Airbnb-a koje omo-
gućavaju iznajmljivačima di-
rektnu vezu s cijelim svijetom i
to direktno mijenja destinacije
poput Splita i Dubrovnika.

U Barceloni je to počelo
stvarati konkretne probleme
lokalnom stanovništvu... 

– Da, ali je Barcelona to po-
čela regulirati novim zakoni-
ma. Vrlo je važno razumjeti tu
vezu između novih, digitalnih
inovacija i globalnog osjećaja
za različitost koji pokreće turi-
zam, da bi se mogao zamisliti
produktivan odnos između lo-
kalnih stanovnika i gostiju.

Pri tome ne mislim da je
imalo dobro da »svi« u Hrvat-
skoj budu konobari ili recep-
cioneri, nego da će se taj pro-
duktivni odnos stvoriti kroz
određenu formu modernizaci-
je. Kad smo na Institutu Berla-
ge radili projekt s kompanijom
Club Med koja radi resorte po
cijelom svijetu, pri čemu su
oni željeli znati gdje bi mogli
p re d l o žiti cjelogodišnji resort
na udaljenosti od sat i pol leta
od Pariza, predložili smo Vrsar.
I projektirali resort u kojem bi
turisti bili uključeni u proizvo-
dnju hrane, kao naprimjer
branje maslina i rađenje ulja,
što je puno zanimljivije od sje-
denja u hotelu. U Rijeku će po
pokazateljima uobičajenih po-
sjeta europskim prijestolnica-
ma kulture doći jako puno lju-
di. Trebalo bi zamisliti kako će
se oni preklapati s lokalnim
s t a n ov n i štvom, koje servise,
događaje, lokacije će posjetiti.
Ideja je da se turisti na određe-
ni način kroz boravak u gradu
educiraju, ali ne tako da im od
gradskog centra stvaramo te-
matske parkove nego da stvo-
rimo platforme, kao primjerice
u Exportdrvu, koje predstavlja-
ju i potencijalni prostor za in-
teraktivnu vezu između lokal-
nih i globalnih stanovnika. 
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Stadion kao odgovor arhitekata

na želju za promjenama

S obzirom na aktualne priče iz realnosti »hrvatske

tranzicije«, kako recimo gledate na projekt »Bandićevog«

stadiona?

– Milan Bandić je zanimljiv hrvatski političar i model

postmodernog političara populista, no vrlo očigledno i

predstavnik specifične forme »rođačkog kapitalizma«. Nakon

uspjeha na svjetskom nogometnom prvenstvu svi su počeli

ukazivati na neke primjere gdje je takav veliki sportski uspjeh

nevjerojatno promijenio i socijalnu klimu u zemlji. Ja nisam

toliko optimističan da mislim da će se to dogoditi u Hrvatskoj,

no ideja stadiona predstavlja direktan odgovor što arhitektura

može doprinjeti u takvom procesu. Hrvoje Njirić je ponudio

sjajan projekt gradskog stadiona. I tu je naglasak na gradskom

stadionu gdje igraju Dinamo, Zagreb, Rudeš i par dana u godini

i Vatreni. Taj stadion bi mogao biti, ako Njiriću damo posao,

sjajan urbani hibrid sa svim ostalim sadržajima, koji bi totalno

revitalizirao centralno gradsko područje. Ovdje bi Bilbao poučak,

nezavisnog javnog konzorcija, bio po meni jedina opcija.

Kreativni studenti arhitekture iz cijeloga svijeta okupirali su ovih dana zgradu

Exportdrva i njezino okružje

Imamo mogućnost privući najbolje

studente i nastavnike iz regije da bi

definirali trenutak u kojem živimo i

njegove mogućnosti – Vedran Mimica
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Vedrana SIMIČEVIĆ

Snimio Roni BRMALJ

S
posobnost dijela virusa ili
stanica raka da ubrzano
mutiraju jedan je od naj-
većih javno-zdravstvenih

problema današnjice, a meha-
nizmi načina na koji naš imuno-
loški sustav čini razliku između
»originalnog« patogena i njego-
vih mutacija i dalje nisu posve
ra z j a šnjeni. Projekt nizozemskog
znanstvenika s riječkom adresom
Felixa M. Wensveena i njegovih
suradnika pod okriljem Medicin-
skog fakulteta u Rijeci pokuša va
r iješiti dio ove važne zagonetke
koja predstavlja prepreku ka raz-
voju uspješnijeg i sveobuhvatni-
jeg cjepiva. Riječki tim jedna je
od desetak grupa na svijetu koje
se trenutno bave ovim proble-
mom na sličan način, a nakon vi-
še od tri godine istraživanja već
imaju puno bolju ideju što je u
podlozi specifične »memorije« u
sklopu imunološkog odgovora.

Kao što je dobro poznato, naš
imunološki sustav u stanju je
upamtiti specifični virus, bakte-
riju ili stanice tumora koje su
napale organizam i tako stvoriti
vlastitu zaštitu od potencijalne
ponovne infekcije. Na toj spo-
sobnosti temelji se i koncept
cjepiva. Kao odgovor na reakci-
ju imunološkog sustava, spo-
menuti patogeni međutim s
vremenom počinju mutirati, a
neki to čine i iznimno brzo. Iz
tog razloga, primjerice, prebo-
ljena gripa već odavno ne po-
drazumijeva buduću otpornost
organizma, te je praktički ne-
moguće razviti učinkovito cje-
pivo koje bi nas godinama štiti -
lo protiv ove sezonske zarazne
bolesti.

Glavnu ulogu pri prepozna-
vanju patogena koji je svoje-
dobno izazvao infekciju u orga-
nizmu imaju tzv. CD8 limfociti

T čiji se repertoar sastoji od mi-
lijuna različitih klonova koji
specifično prepoznaju pojedine
dijelove patogena. No prilikom
infekcije, samo će neke od ovih
stanica biti u stanju »upamtiti«
patogen i tako u budućnosti či-
niti temelj za jak imunološki
odgovor kod ponovnog susreta
s inficiranim ili tumorskim sta-
nicama. Naime, nakon ponov-
nog susreta s patogenom koji je
izazvao primarnu infekciju, ovi
limfociti, odnosno »memorijske
stanice«, puno će se brže dijeliti
i tako spriječiti širenje infekcije i
prije pojave kliničkih simpto-
ma.

CD8 limfociti T

No da bi bio učinkovitiji u
borbi s mutiranim virusima, naš
imunološki sustav, baš kao i ci-
jela strategija razvijanja cjepiva
– tvrdi Wensveen – »suočena je«
s problemom: s jedne strane
mora biti razvijen iznimno spe-
cifični odgovor koji će moći pre-
poznati i ukloniti određeni virus
ili tumorsku stanicu, no ukoliko
je reakcija prespecifična, odno-
sno ako je većina klonova us-
mjerena na samo jedan dio tog
patogena – antigen, sustav nije
u stanju prepoznati izmijenjeni
patogen.

– Drugim riječima, što je spe-
cifičniji imunološki odgovor, on
će biti učinkovitiji protiv točno
određenog patogena. No ako ga
napravite manje specifičnim
odnosno zadržite klonove koji
mogu reagirati s više različitih
dijelova patogena, onda se po-
većava mogućnost da ćete imati
dobru zaštitu i od mutiranih
verzija. Mi stoga nastojimo ra-
zaznati molekularni mehani-
zam koji kontrolira tu specifič-
nost imunološkog odgovora,
pojašnjava Wensveen, ističući
da bi ta saznanja u budućnosti
mogla doprinjeti razvoju cjepi-
va koja će nas biti u stanju isto-

vremeno štititi od više mutira-
nih virusa i baketrija ili pak
imunološkim terapijama koje
će moći specifično ciljati više
vrsta karcinoma.

Modificirani miševi

Ekipa riječkog medicinskog
fakulteta većinu svojih istraži-
vanja provodi na miševima, u
čemu se među najboljima u Eu-
ropi. U ovom konkretnom slu-
čaju korišteni su genetički mo-
dificirani miševi čiji CD8 limfo-
citi T specifično prepoznaju
točno određeni soj virusa i nje-
gove mutirane varijante, a koji
su razvijeni u suradnji sa znan-
stvenicima s njemačkog Institu-
ta za virologiju i imunoterapiju
u Mainzu.

Zahvaljujući tome znanstve-
nici mogu proučavati što se to
mijenja u imunološkom odgo-
voru, odnosno koji su geni
uključeni u regulaciju specifič-
nosti imunološke reakcije na-
kon što se miševi zaraze i muti-
ranim verzijama patogena.

Riječki je tim, pri tome, u
stanju izolirati imunološke sta-
nice iz miša i analizirati svaku

od njih zasebno. Uređaj koji to
omogućuje, tzv. »protočni cito-
metar«, i dalje ne prestaje fasci-
nirati Ingu Kavazović koja se
ovom projektu priključila prije
dvije godine.

– Poanta je da na svakoj stani-
ci iz našeg laboratorijskog miša
možemo zasebno proučavati
različite markere, odnosno ana-
lizirati ako je neka molekula
i z ra žena ili ne. Št ov i še, pomoću
tog uređaja možete specifično
izdvojiti subpopulaciju stanica
koju želite i prebaciti ih u dru-
gog miša kako bi ih tamo nasta-
vili proučavati. To je posebno
va žno kad se radi o imunološ-
kim stanicama zastupljenim u
vrlo malom postotku, objašnja -
va nam Kavazović.

Nakon više eksperimenata ri-
ječki je tim otkrio dosad nepoz-
nati molekularni mehanizam
koji ukazuje da klonovi CD8
limfocita T koji bolje prepozna-
ju mutirane patogene imaju
prednost u dugoročnom preži-
vljavanju u odnosu na klonove
koji specifično prepoznaju ori-
ginalni patogen koji je izazvao
primarnu infekciju, ali ne i nje-

gove mutirane varijante.
Za takvu je regulaciju imuno-

loške memorije – otkrio je dalje
riječki tim – odgovoran tran-
skripcijski faktor Eomes (vrsta
proteina koji regulira aktivnost
mnogih drugih proteina u sta-
nici). Upravo on, naime, osigu-
rava preživljavanje memorijskih
klonova koji bolje prepoznaju
mutirane patogene, pojasnila je
Ka va zov i ć .

Otkriveni mehanizam znan-
stvenici su opisali u radu koji će
uskoro biti objavljen, a njihova
saznanja mogla bi pomoći u
unapređenju razvoja specifič-
nih cjepiva koja bi bila u stanju
»prepoznati« širi spektar virus-
nih mutanata.

Nizozemska veza

Cijeli projekt službenog ime-
na »Preuređivanje memorije:
Manipuliranje T-staničnom
memorijom u svrhu unapre-
đenja učinkovitosti cjepiva«
nastavak je linije istraži va n j a
koju je nizozemski znanstvenik
Felix Wensveen započeo još na
Sve u č i l i štu u Amsterdamu prije
nego li je karijeru nastavio na
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Medicinskom fakultetu u Rijeci
gdje je danas docent na Katedri
za histologiju i embriologiju.
Osim Inge Kavazović, na pro-
jektu koji financira Hrvatska za-
klada za znanost surađuju i So-
nja Valentić i Marko Šestan, ta-
kođer s riječkog Medicinskog
fakulteta, te Klaas Van Gisber-
gen s instituta Sanquin u Nizo-
ze m s k o j.

Wensveen priznaje da je bu-
džet s kojim raspolažu puno
manji no što bi ga za isti projekt
imao u Nizozemskoj, no tvrdi
da su uvjeti na Medicinskom fa-
kultetu u Rijeci prilično visoki
za hrvatske standarde.

– Vrlo sam zadovoljan ovdje,
pogotovo zbog razvijenog sus-
tava rada s miševima. Zapravo
je impresivno kako se s ovom
razinom budžeta ipak uspijeva
raditi odlična znanost na Medi-
cinskom fakultetu, komentira
Wensveen koji je nedavno odi-
grao i jednu od glavnih uloga u
vrhunskom otkriću tima pod
vodstvom prof. dr. sc. Bojana
Polića – razotkrivanju mehaniz-
ma putem kojeg virusne infek-
cije utječu na razvoj dijabetesa.

U svega mjesec dana Sveuči-
lište u Rijeci uspjelo je okupiti
znanstvenu elitu sa svih krajeva
svijeta, a riječ je o članovima
Međunarodnog znanstvenog
savjeta riječkog Sveučilišta koji
su u Rijeku doputovali kako bi
sudjelovali na dvije znanstvene
konferencije. Početkom srpnja
konferencija pod nazivom
»Science First – Znanost, a ne
predrasude« okupila je še s t e ro
etabliranih znanstvenika, a o
nizu znanstvenih tema, ali i
svom radu raspravljali su
prof.dr. Igor Mezić sa Sveučiliš-
ta u Kaliforniji Santa Barbara,
prof.dr. Nenad Mišćević sa
Sve u č i l i šta u Mariboru i Srednj-
eeuropskog sveučilišta u Bu-
dimpešti, prof.dr. Aleksandra
Kanjuo Mrčela sa Sveučilište u
Ljubljani, prof.dr. Winfried Pickl
s Medicinskog sveučilišta u Be-
ču, prof.dr. Dražen Prelec s
Massachusetts instituta za teh-
nologiju, te prof.dr. Igor Žutić sa
Sve u č i l i šta u Buffalu. Kraj
srpnja i druga konferencija pod
n a z i vo m

»The Future is Now – znanost
za bolju budućnost« u Rijeku je
pak dovela prof.dr. Ivana Đikića
s Goethe Sveučilišta u Frankfur-
tu, prof.dr. Danicu Kragić Jen-
sfelt s Kraljevskog instituta za
tehnologiju u Stockholmu te
prof. Vedrana Mimicu dipl. ing.
arh. s Tehnološkog instituta dr-
žave Illinois u Chicagu, dok im
se preko Skype veze pridružio i
prof.dr. Željko Ivezić sa Sveuči-
lišta u Washingtonu.

Svi su oni članovi jedinstve-
nog tijela u Hrvatskoj, Međuna-
rodnog znanstvenog savjeta ri-
ječkog Sveučilišta, koji je, kako
navodi voditelj prof.dr. Saša Ze-
lenika, savjetodavno tijelo
uprave Sveučilišta i Savjeta za
znanost Sveučilišta, a cilj je učiti
od tih znanstvenika.

– Kroz dvije održane konfe-
rencije bilo je puno korisnih
savjeta i uputa što bi trebali ra-
diti, od puno veće otvorenosti i
za studente i za nastavnike pre-
ma internacionalizaciji na če-
mu uprava Sveučilišta intezivno
radi. Preporuka je i operaciona-

lizacija jačeg povezivanja da bi
se ukrcali na vlak Macronovih
europskih sveučilišta, odnosno
koordinacije na čemu također
uprava riječkog Sveučilišta u su-
radnji sa sveučilištima u Trstu i
Ljubljani već radi. Članovi Sav-
jeta preporučili su nam i da više
ulažemo u mlade, a potom je
kroz inicijalne potpore Sveuči-
lišta razina sredstava za mlade
i s t ra živače podignuta za sto po-
sto, navodi Zelenika.

Članovi savjeta i Sveučilište
su u konstantnoj interakciji, a
intezivna suradnja nije stala sa-
mo na savjetima, jer formiranje
Međunarodnog znanstvenog
savjeta rezultiralo je i konkret-
nim aktivnostima pojedinih čla-
nova. Tako Zelenika navodi da
je za predstojnika novoosnova-
nog Centra za urbanu tranzici-
ju, arhitekturu i urbanizam
imenovan Vedran Mimica, a
prof. dr. Igor Mezić vanjski je su-
radnik Centra za mikro i nano
t e h n o l o g i j e.

– Kroz tu će funkciju doprino-
siti znanstvenom radu, a s ma-
tematičarkama s Tehničkog fa-
kulteta osmišljavamo projekt u
području umjetne inteligencije i
velikih baza podataka. Tako da
će biti razni modaliteti kroz koje
će se članovi Savjeta aktivno
uključivati i pomagati znanstve-
nim radom, ali i svojim savjeti-
ma usmjeravati politike Sveuči-

lišta, pojašnjava Zelenika.
Okupljanje i sjednice članova,

dodaje, održavaju se i preko
Skypea te se u konstantnoj ko-
munikaciji razmjenjuju infor-
m a c i j e.

– Članovima šaljemo i sve po-
datke koje prikupljamo po po-
kazateljima Strategije razvoja
Sve u č i l i šta tako da nas na osno-
vu toga usmjeravaju, kaže vodi-
telj Savjeta.

Dvije održane konferencije
bile su zamišljene kao mjesto
razmjene mišljenja i iskustava
kompetentnih stručnjaka, a po-
kušale su iznjedriti zaključke i
konkretne prijedloge za razvoj
znanosti i visokog obrazovanja

u Hrvatskoj. Prva se konferenci-
ja u širem kontekstu nastojala
vezati uz razvoj znanosti i viso-
kog obrazovanja imajući u vidu
ekspertize članova Savjeta, ali i
okr uženje u kojem znanost u
Hrvatskoj djeluje, od ograniče-
nog financiranja i nepostojanja
prioriteta, preko urušenog gos-
podarstva koje ne prepoznaje
potrebu ulaganja u nove tehno-
logije, do opće situacije u kojoj
su sve više prisutne »alternativ-
ne činjenice« uz povezanu ne-
gaciju znanstvenih spoznaja.

Jasna poruka koja je poslana s
te konferencije je da znanost ne-
ma alternativu iako je prisutan
sve veći broj pseudoznanstvenih
i antiznanstvenih tendencija u
dr uštvu. Znanstvenici su se os-
vrnuli i na premala ulaganja u
znanost, a jedan od važnijih za-
ključaka je taj da se jačajući zna-
nost, može osnažiti i razvoj cije-
le zemlje, jer ulaganje u znanost
zapravo je ulaganje u gospodar-
stvo. Ono što znanost »proizve-
de« znači napredak i mora naći
svoju primjenu u gospodarstvu.
Sudionici druge konferencije
naglasak su stavili na timski rad i
interdisciplinarno promišl j a n j e,
a inicijativu riječkog i interdisci-
plinarno okupljanje znanstveni-
ka koji dolaze iz raznih područja
znanosti jednoglasno su pohva-
lili svi članovi Međunarodnog
zdravstvenog savjeta.

Ingrid ŠESTAN KUČIĆ
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Činjenice, a ne pretpostavke

U sklopu prve konferencije održan je i okrugli stol o budućnosti

znanosti i razvoju visokog obrazovanja čiji su uvodničari bili dr.sc.

Boris Jokić s Instituta za društvena istraživanja Zagreb i

predsjednik Savjeta za konkurentnost Urbane aglomeracije Rijeka

Boris Popović. Bivši voditelj obrazovne reforme u Hrvatskoj

okupljenim je znanstvenicima izložio je rezultate velikog

istraživanja o stavovima mladih o svojoj budućnosti, čiji su rezultati

pokazali da je visoko obrazovanje postalo normativno s obzirom na

velik postotak ispitanika koji žele studirati, dok je Popović iznio

svoje viđenje visokog obrazovanja s pozicije poduzetnika ustvrdivši

da se Hrvatska ukoliko želili postati konkurentna i napredovati

mora okrenuti politikama temeljenim na činjenicama, a ne na

pretpostavkama. U raspravi je upozoreno i na činjenicu da je

Hrvatska jedina europska zemlja koja nema integrirana sveučilišta,

a bez integracije šanse za konkurentnost ozbiljno se smanjuju.

ZNANSTVENICI MEDICINSKOG FAKULTETA U RIJECI ISTRAŽUJU TAJNU IMUNOLOŠKE »MEMORIJE«

Riječki tim u potrazi za

boljim oružjem protiv

mutiranih patogena
Projekt nizozemskog znanstvenika s riječkom adresom Felixa M. Wensveena i njegovih suradnika pokušava riješiti dio važne

zagonetke koja predstavlja prepreku ka razvoju uspješnijeg cjepiva

Riječki je tim u stanju izolirati imunološke stanice

iz miša i analizirati svaku od njih zasebno

Felix M. Wensveen i

Inga Kavazović imaju

puno iskustva u

istraživanju na mišjim

modelima

Znanstvene vizije

bolje budućnosti

SVJETSKA ELITA OKUPLJANJE MEĐUNARODNOG ZNANSTVENOG SAVJETA

Dvije održane konferencije bile su zamišljene kao mjesto razmjene mišljenja i iskustava, a

iznjedrile su zaključke i konkretne prijedloge za razvoj znanosti i visokog obrazovanja u Hrvatskoj

Vedran Mimica, Danica Kragić, Saša Zelenika, Ivica Đikić, Željko

Ivanković i Snježana Prijić Samaržija
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Tanja Rudež, Aleksandra

Kanjuo-Mrčela, Igor Mezić,

Nenad Miščević, Winfried Pickl,

Igor Žutić i Dražen Prelec
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Velika i produktivna

hrvatska grupa

Riječka grupa samo je jedan dio sad već velike hrvatske

grupe koja radi na projektima MAGIC i CTA.

Znanstvenici sa FESB-a u Splitu – Nikola Godinović, Ivica

Puljak, Damir Lelas i Darko Zarić, te s Instituta Ruđer

Bošković u Zagrebu – Tihomir Surić i Iva Šnidarić bave se

izradom sustava za precizno pozicioniranje kamere LST

teleskopa i pulsarima, Željka Bošnjak s FER-a u Zagrebu

bljeskovima gama-zraka, Ana Babić i Stefan Cikota s FER-a

aktivnim galaktičkim jezgrama, a s Dariom Hrupecom sa

Sveučilišta u Osijeku riječka grupa ima intenzivnu suradnju

na Monte Carlo simulacijama za CTA te izradi baze

dosadašnjih opažanja teleskopa MAGIC koja bi u budućnosti

trebala postati javno dostupna. Hrvatska grupa je zadužena

za kontrolu i praćenje kvalitete podataka teleskopa MAGIC,

te koordinaciju operacija i sigurnosti eksperimenta, nabrojala

nam je Dominis Prester.

TALIJANKA MARINA MANGANARO

S Kanara u Rijeku zbog znanstvenog rada

Vedrana SIMIČEVIĆ

Snimio Marko GRACIN

U
jednom od najvećih

ovo g o d i šnjih otkrića s
područja astrofizike ko-
je je kao izvor zagonet-

nog neutrina, a posljedično i
kozmičkih zraka visokih energija
detektiralo masivnu crnu rupu u
udaljenoj eliptičnoj galaksiji
sudjelovali su i znanstvenici Od-
jela za fiziku Sveučilišta u Rijeci.
Na radu koji je riješio preko sto
godina staru astronomsku zago-
netku objavljenom ovog mjese-
ca u prestižnom Sciencu s riječ-
kog su sveučilišta surađivali as-
trofizičari Dijana Dominis Pres-
ter, Tomislav Terzić i Marina
Manganaro. Njihov doprinos još
jednom značajnom pomaku na
polju astrofizike plod je više g o-
dišnje suradnje riječke grupe u
radu velikog projekta MAGIC.
Međunarodna kolaboracija koja
trenutno okuplja 185 znanstve-
nika s 24 institucije već gotovo 15
godina upravlja dvjema sofistici-
ranim Čerenkovljevim telesko-
pima, koji posredno mjere elek-
tromagnetsko gama-zračenje

najviših energija iz svemira.
Ovom – jednom od najambi-

cioznijih međunarodnih ekspe-
rimenata, Hrvatska se pridruži-
la još 2008. godine, a među šest
hrvatskih znanstvenika koji su
surađivali na MAGIC-u iz riječ-
kih je redova tada jedina bila Di-
jana Dominis Prester. U među-
vremenu je naša zemlja postala
punopravnom članicom kola-
boracije, a hrvatska je grupa na-
rasla na 14 članova. U Rijeci po-
red spomenutih znanstvenika
danas u radu MAGIC-a sudjelu-
je i Saša Mićanović, a od jeseni
će se riječkoj grupi na Odjelu za
fiziku priključiti i doktorandi
novog doktorskog studija fizike
na Sveučilištu u Rijeci – ujedno i
prvog takvog studija na engles-
kom jeziku u Hrvatskoj.

Zračenja najviših

energija

Tijekom posljednjih deset
godina sudjelovanja u kolabo-
raciji hrvatski su znanstvenici
dali svoj obol na preko 90
znanstvenih radova objavlje-
nih u časopisima s međunaro-
dnom recenzijom, te na pede-
setak objava otkrića. Neka od

njih uvelike su poboljašala da-
našnje razumijevanje svemira.
Dva teleskopa s promjerom zr-
cala od 17 metara opažaju,
naime, plavičastu Čerenkovlje-
vu svjetlost koja nastaje me-
đudjelovanjem gama-zraka
(gama-zračenje je također sas-

tavljeno od fotona poput vidlj-
ivog svjetla i radio valova, no
energija tih fotona je puno ve-
ća) i kozmičkog zračenja vrlo
visokih energija s atmosferom.
Iako tzv. Čerenkovljevih teles-
kopa danas na Zemlji već ima
nekoliko, dva aduta kolabora-

cije MAGIC smještena na Ka-
narima najveći su takve vrste
na svijetu.

– Op a žanja zračenja najviših
energija koje dolazi iz svemira
va žno je za razumijevanje ek-
stremnih objekata koji proizvo-
de takvo zračenje poput super-

»FRIŠKI«

RAD U

SCIENCU
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Tajne galaksija i masivnih

crnih rupa otkrivaju

se i s riječke adrese

PROJEKT MAGIC RIJEČKA GRUPA NA ODJELU ZA FIZIKU SUDJELUJE U RJEŠAVANJU ZAGONETKI SVEMIRA

Članovi riječke grupe u sklopu MAGIC-bave se aktivnim galaktičkim jezgrama, odnosno zračenjem iz

supermasivnih crnih rupa u središtima udaljenih galaksija, primjerice kvazara

masivnih crnih rupa u središti -
ma galaksija, pulsara i superno-
va, evolucije svemira, kozmič-
kog zračenja, te potragu za
tamnom materijom, pojašnja -
va nam Dijana Dominis Prester.
Iskusna riječka astrofizičarka i
voditeljica riječke grupe trenut-
no je u kolaboraciji zadužena za
koordiniranje cjelokupnih ope-
racija eksperimenta, a od prošle
je godine i članica Izvršnog od-
bora kolaboracije, kao i tijela
zaduženog za dodjelu opažač -
kog vremena na teleskopima.

Sama riječka grupa se u
sklopu MAGIC-a prvenstveno
bavi aktivnim galaktičkim jez-
grama, odnosno zračenjem iz
supermasivnih crnih rupa u
s re d i štima udaljenih galaksija,
primjerice kvazara.

– U tom smislu proučavamo
i strukturu svemira i funda-
mentalne fenomene, npr. efekt
gravitacijske leće i Einsteinovu
teoriju relativnosti, te ekstra-
galaktičko pozadinsko svjetlo
koje nam otkriva da svemir ni-
je »prazan« u prostoru između
galaksija, već prepun čestica
koje nam »pojedu« velik dio
gama-zračenja na putu iz da-
lekih objekata do nas, pojasnit
će Dominis Prester.

Fundamentalna pitanja

Is t ra živanja na MAGIC-ovim
teleskopima čine primjerice
većinu znanstvenog rada To-
mislava Terzića, koji je i dokto-
rirao na karakteriziciji zračenja
iz aktivnih galaktičkih jezgri.

– Vrsta istraživanja na kojim
radimo u sklopu MAGIC-a
spadaju u područje tzv. astro-
čestične fizike. S jedne strane
opažaju se i proučavaju astro-
nomski objekti, s druge radi-
mo u području visokih energi-
ja, a koriste se neke od metoda
i tehnika iz fizike elementarnih
čestica, pojašnjava nam Terzić
kojem je taj spoj dvije, na prvi
pogled dijametralno suprotne
grane fizike – astrofizike koja
proučava najveće dimenzije u
prirodi, te fizike elementarnih
čestica koja proučava naj-
manje dimenzije u prirodi –
sam po sebi dodatno intrigan-
tan.

– Osim toga, na ovaj način
proučavamo najenergetskije
procese u prirodi – procese u
okolinama supermasivnih cr-
nih rupa, a možemo prouča-
vati i fundamentalna pitanja
kao što je struktura prostor-
vremena, dodaje Terzić.

Sa ša Mićanović i Marina
Manganaro uključili su se pak u
rad na MAGIC-u nakon dokto-
rata u području eksperimental-
ne fizike elementarnih čestica,
donijevši grupi i bogato iskus-
tvo u radu na drugim međuna-
rodnim eksperimentima. Iako
ovo četvoro znanstvenika Odje-
la za fiziku surađuje na nekoliko
različitih MAGIC projekata, va-
žan aspekt na kojem rade zaje-
dno je kombiniranje opažanja
aktivnih galaktičkih jezgri u ci-
jelom području elektromagnet-
skog spektra različitim instru-
mentima na Zemlji i u svemiru:
radio, optičkim i gama zemalj-
skim teleskopima, te satelitima
koji opažaju u ultraljubičastom,
rendgenskom i gama području.

Najveći teleskop

Riječka grupa surađuje i na
dizajnu tzv. CTA opservatorija
koji će, jednom kad bude dovr-
šen, postati najveći i najmoć-
niji Čerenkovljev opservatorij
na svijetu. S dva niza teleskopa
na sjevernoj i južnoj Zemljinoj
hemisferi, ovaj će opservatorij
biti u stanju opažati cijelo ne-

bo. Znanstvenici očekuju da će
zahvaljujući njemu otkriti no-
ve, još udaljenije aktivne ga-
laktičke jezgre, produbiti dosa-
dašnje razumijevanje fizike cr-
nih rupa, pulsara, supernova i
drugih ekstremnih objekata u
svemiru, te potencijalno otkriti
tamnu materiju, ukoliko ona
uistinu postoji tamo gdje to
predviđaju postojeće teorije.

Budući CTA opservatorij izra-
đuje i vodi veliki međunarodni
konzorcij u koji se Hrvatska, zah-
valjujući suradnji na MAGIC-u
uključila 2009. godine. Hrvatski
znanstvenici su u sklopu CTA
projekta uključeni u kolaboraci-
ju LST (Large Size Telescope) ko-
ja trenutno gradi prototip teles-
kopa LST-1 na La Palmi. Jednom
kad »proradi«, što se očekuje već
u listopadu ove godine, biti će to
prvi teleskop CTA opservatorija,
a s promjerom zrcala od 24 me-
tra postat će ujedno i najveći Če-
renkovljev teleskop na svijetu.

Doprinos riječke grupe na
projektu LST-1 je izrada tzv.
Monte Carlo simulacija nužnih
za optimizaciju rasporeda i
performansi teleskopa, koje
znanstvenici Odjela za fiziku iz-
vode na poznatom superraču-
nalu »Bura« Sveučilišta u Rijeci.
Pri izradi simulacija primarno
su fokusirani na utjecaj atmos-
ferskih uvjeta na rezultate.

Učenje tolerancije

– Naime, atmosfera je važan
dio detektora kod Čerenkovlje-
vih teleskopa, te je važno redo-
vito praćenje atmosfere i razu-
mijevanje utjecaja oblaka i
drugih čestica u atmosferi, po-
put recimo pijeska iz Sahare,
da bismo pravilno koristili te-
leskope i korigirali konačne re-
zultate naših opažanja, pojaš-
njava nam Dominis Prester.

U sklopu rada na MAGIC i
CTA ona i kolege provode po
nekoliko tjedana godišnje na
samim teleskopima, no veliki
broj opažnja radi se u Rijeci,
često i u noćnim satima i vi-
kendima. Jedan pak od najve-
ćih izazova, no i prednosti rada

u tako velikoj međunarodnoj
kolaboracije je – slažu se svi
naši sugovornici – intenzivna
suradnja i razmjena ideja s ko-
legama iz cijelog svijeta.

– Va žan aspekt je timski rad,
razvijanje svijesti o tome da vr-
hunsku znanost čovjek ne mo-
že raditi sam, te da je ključ u
komunikaciji i povjerenju pre-
ma suradnicima. Smatram da
je rad u međunarodnim kola-
boracijama važan i za kulturo-
lošku razmjenu te razvoj tole-
rancije. U komunikaciji s kole-
gama iz različitih zemalja i po-
sebice u rješavanju potencijal-
no konfliktnih situacija do koj-
ih dolazi redovito zbog same
prirode posla, čovjek nauči ra-
zličite običaje i načine izraža-
vanja mišljenja specifične za
različite kulture, reći će Domi-
nis Prester.

U znanstvenom pak smislu
rad na MAGIC-u i CTA defini-
tivno povećava međunarodnu
prepoznatljivost Hrvatske i po-
tiče, tvrdi ona, internacionali-
zaciju hrvatske znanosti, te
omogućava izobrazbu mladih
znanstvenika u vrhunskom
kompetitivnom okružju. Uz to,
rezultati kolaboracije ne tiču
se samo fundamentalne zna-
nosti, već omogućavaju i raz-
voj tehnologije. Primjerice,
PET skeneri, danas važni za ra-
nu detekciju karcinoma, razvi-
jeni su upravo zahvaljujući
razvoju superosjetljivih detek-
tora u gama-astronomiji. A
proučavanje atmosfere nužno
za pravilno raspoređivanje
opažanja i tumačenje rezultata
Čerenkovljevih teleskopa – da -
kle upravo ono na čemu sura-
đuje i riječka grupa – ima obe-
ćavajuće potencijalne primje-
ne u fizici okoliša, što će u bu-
dućnosti i biti jedan od dodat-
nih ciljeva riječkih fizičara.

V iše o najnovijem otkriću iz-
vora zagonetnog neutrina svi
zainteresirani mogu saznati
sutra na predavanju Dijane
Dominis Prester koje će s po-
četkom u 21 sat održati u As-
tronomskom centru Rijeka.
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Marina Manganaro jedan je od i dalje

rijetkih primjera stranih znanstvenika koji su

se upravo zbog znanstvenog rada odlučili

preseliti u Rijeku i karijeru nastaviti na

riječkom sveučilištu. Talijanska

astrofizičarka, naime, prethodno je

radila na Institutu za astrofiziku

na Kanarskim otocima, a s

Dijanom Dominis Prester i

njenim timom upoznala se

upravo preko rada na

kolaboraciji MAGIC.

– Volim raditi na Sveučilištu u

Rijeci jer se mogu baviti svojom

omiljenom istraživačkom temom –

istraživanjima aktivnih galaktičkih jezgri

kao član MAGIC i CTA kolaboracija. U grupi

na Odjelu za fiziku kojoj sam se pridružila

imam slobodu raditi na svojim vlastitim

projektima, no projekti mojih kolega su

također vrlo zanimljivi, pa imam dojam da

sam dio »slagalice«, kazala nam je

Manganaro koja je impresionirana i

prirodnim ljepotama u okružju Rijeke

i zadovoljna mogućnošću da u

njima uživaju i njezina djeca.

S uvjetima rada na riječkom

sveučilištu uglavnom je, kaže,

zadovoljna, no problem vidi u

nedostatku financija.

– Članovi naše grupe stručni su

u različitim područjima astrofizike pa

smo u tom smislu vrlo produktivni u

objavi rezultata. No rad na ovim projektima

zahtijeva određeni budžet i često se mučimo s

dobivanjem sredstava, priznaje Manganaro.

Članovi grupe rade i na razvoju budućeg najvećeg

Čerenkovljevog teleskopa na svijetu u sklopu CTA projekta
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KONFERENCIJA »ESPP 2018«

Rijeka domaćin

poznatim svjetskim

filozofima i

psiholozima

RIJEKA � Od 10. do
13. rujna u Rijeci će se
održati 26. godišnja
konferencija Europ-
skoga društva za filo-
zofiju i psihologiju
(European Society for
Philosophy and
Psychology – ESPP
2018 Rijeka. Ova tradi-
cionalna međunarod-
na interdisciplinarna
manifestacija svake
godine okuplja veliki
broj stručnjaka koji se
bave zajedničkim te-
mama na razmeđu fi-
lozofije, psihologije, te
ostalih bliskih interdi-
sciplinarnih polja koje
spadaju pod kognitiv-
ne znanosti. Ciljevi
Europskoga društ va
za filozofiju i psiholo-
giju uključuju promo-
viranje interakcije i
suradnje između filo-
zofa i psihologa te lin-
gvista na temama od
zajedničkog interesa.

Dosad je Društ vo
organiziralo 25 konfe-
rencija u 23 različita
europska grad, uklju-
čujući Barcelonu,
London, Fribourg, Ge-
nevu, Budimpeštu i
Lisabon, a u suradnji s
Dr uštvom za filozofiju
i psihologiju koje dje-
luje na području Sje-
verne Amerike, 2011.
godine organizirana je
i zajednička konferen-
cija čak i u Montrealu
u Kanadi.

U ovom društvu ve-
likih gradova sad će se
naći i Rijeka koja je
odabrana za domaći-
na 26. konferencije
odabrana je Rijeka, a
voditelji Društva za-
molili su izv. prof. dr.
sc. Lucu Malatestija s
Filozofskog fakulteta u
Rijeci da sudjeluje u
organizaciji tog veli-
kog događaja. Osim
Filozofskog fakulteta u
Rijeci, najveći pojedi-
načni financijski do-
prinos ovom događa-
ju dat će Odsjek za fi-
lozofiju, Odsjek za
psihologiju, Hrvatsko
dr uštvo za analitičku
filozofiju i znanstveni
projekt RACIO čiji je
voditelj red. prof. dr.
sc. Nenad Smokrović.

Hrvatski organiza-
tori konferencije ističu
da se radi o prvom do-
gađaju ovakve veličine
i značaja na Filozof-
skom fakultetu u Rije-
ci.

– Primili smo 240
prijava za izlaganje.
Od toga je prihvaćeno
145 izlagača. Kada do-
damo pozvane izlaga-
če, na konferenciji će
biti preko 170 sudio-
nika. Teme izlaganja
se odnose na različita
područja iz filozofije
uma, psihologije, lin-

gvistike, kognitivnih
znanosti te evolucije
dr uštvenosti, kazao je
Ma l a t e s t i .

Organizatori ističu
da ovaj tip konferenci-
je ima za cilj poboljša-
ti razumijevanje ljud-
skog uma i društveno -
sti kroz interdiscipli-
narno istraži va n j e.
Konferencijom će se
ostvariti jedan od važ-
nih ciljeva strategije
razvoja znanstvenois-
t ra živačkoga rada Fi-
lozofskog fakulteta
Sve u č i l i šta u Rijeci ko-
ji se odnose na inte-
graciju različitih polja
i područja istraži va n j a
te na provođenje is-
t ra živanja u humanis-
tičkim i društ ve n i m
znanostima koje će
doprinijeti razvijanju
kvalitete znanstve-
n o i s t ra živačkog rada i
međunarodne pre-
poznatljivosti Filozof-
skog fakulteta u Rije-
ci.

Pozvani predavači
su iznimno ugledni
profesori – Robyn Car-
ston (Lingvistika, Uni-
versity College Lon-
don), José Luis Ber-
múdez (Filozofija,
University of Texas
A&M), Michael Gra-
ziano (Psihologija,
Princeton University),
L. A. Paul (Filozofija,
University of North
Carolina at Chapel
Hill i University of St.
A n d re w s ) .

S obzirom na veliči-
nu konferencije, ističu
dalje organizatori,
ovaj skup predstavlja
jedinstven primjer
predstavljanja Filozof-
skoga fakulteta i Sveu-
čilišta u Rijeci znan-
stvenicima i stručnja-
cima iz inozemstva te
promociju hrvatskih
znanstvenika i struč-
njaka iz područja filo-
zofije, psihologije, lin-
gvistike i interdiscipli-
narnih područja ši ro j
znanstvenoj zajednici.
Naročito je važno is-
taknuti da će mladi
znanstvenici i dokto-
randi s hrvatskih in-
stitucija iz društ ve n i h
i humanističkih po-
dručja imati priliku
sudjelovati i prisus-
tvovati na ovoj važnoj
konferenciji. U tom
smislu, treba istaknuti
hvalevrijedan primjer
doktorskog studija Fi-
lozofija i suvremenost
s Odsjeka za filozofiju
Filozofskoga fakulteta
u Rijeci koji financij-
ski pomaže svojim
doktorandima te je
platio troškove sudje-
lovanja onima čiji su
radovi prihvaćeni za
izlaganje na konferen-
ciji.

Europsko društvo za filozofiju i

psihologiju odabralo je upravo

Rijeku za održavanje 26. po

redu godišnje konferencije
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rem kroz formalno obrazo-
vanje u Hrvatskoj nije moguće
doći, a ono što postoji na ne-
kom kvalitetnijem nivou naj-
češće je preskupo za naše prili-
k e.

BESTPRAC

– Nema dovoljno prilika za
usavršavanje, pogotovo kod
nas. Edukacije su općenito vrlo
skupe i uvijek je rizik procije-
niti koje će biti korisne, a koje
ne. Kod nas prednjače one za
početnike, ali za osobe koje se
neko vrijeme već bave tim po-
slom, teško je doći do pristu-
pačne pomoći jer organizirane
infrastrukture, premda smo
već više godina u Europskoj
uniji, u Hrvatskoj nema, nagla-
sila je naša sugovornica.

No upravo je tom problemu
doskočila europska mreža BES-
TPRAC kojoj se Centar za EU
projekte pridružio 2014. godi-
ne, a Skočanić svojim angaž-

manom tu vezu još više učvrsti-
la.

– U nastojanjima da pojača-
mo međunarodnu vidljivost
Sve u č i l i šta u Rijeci te otvorimo
nove mogućnosti za sudjelo-
vanje u EU projektima, u listo-
padu 2017. uključila sam se u
rad hrvatskog Nacionalnog od-
bora ove COST mreže, a u
veljači 2018. odabrana sam od
strane članova nacionalnih od-
bora mreže za jednu od 12 oso-
ba na europskoj razini koje
koordiniraju rad cijele mreže,
koja danas broji više od 500
ljudi, rekla je Skočanić čija je
uloga u upravljačkoj grupi vo-
đenje komunikacije, promoci-
je mreže te njenih aktivnosti i
rezultata. BESTPRAC omogu-
ćuje ljudima koji rade na pri-
premi i provedbi EU projekata
da se sastanu na jednom mjes-
tu, da izmjene ideje, načine ra-
da, probleme s kojima se suo-
čavaju i to je vrijednost koja je
u radu osoba koje rade na pri-
premi i provedbi EU projekata
neprocjenjiva, ističe Skočanić.

Projekti u sklopu Centra, po-
jašnjava ona, su uglavnom
kompleksniji i novčano izdaš-
niji, te financirani sredstvima
Europske unije. Na njima oba-
vezno rade i eksperti iz po-
dručja kojem projekt tematski
pripada i djelatnici drugih ure-
da na Sveučilištu, te petoro čla-
nova tima Centra za EU pro-
jekte koji su, tvrdi Maja Skoča-

nić, ponajviše zaslužni za či-
njenicu da je Centar primjer
uspješnosti brojnim drugim
sličnim domaćim institucija-
ma.

Sjajan tim

– Često nam se javljaju ljudi
s drugih sveučilišta da ih pos-
jetimo i ispričamo kako smo
organizirani i kako radimo jer
je to nešto što rijetka sveučiliš-
ta u Hrvatskoj posjeduju. I
znanstvenici s kojima sve češ-
će surađujemo i kojima poma-
žemo u pripremi projekata da-
ju nam pozitivne povratne in-
formacije, a infrastrukturna
postignuća na Kampusu govo-
re već sada sama za sebe, kaže
Skočanić zadovoljna novim za-
mahom koji je Kampus dobio
nakon izgradnje studentskog
smještaja.

Na ša sugovornica i u slobod-
no vrijeme volontira u dvjema
udrugama i pomaže drugima u
– pisanju projekata, a zasad ne
planira mijenjati područje rada.

– Radim u izvrsnom timu i
stvarno funkcioniramo odlič-
no. Sveučilištu su upravo za fi-
nanciranje odobrena tri EU
projekta u kojima Centar sud-
jeluje, od čega će projekt Noć
i s t ra živača biti realiziran već
krajem rujna ove godine tako
da nam se trenutno zaista
zahuktao rad na njemu, pojas-
nila je Skočanić.

Marta BAN

Uspješni primjer

vođenja EU projekata

Radim u izvrsnom timu

i stvarno funkcioniramo odlično.

Sveučilištu su upravo za

financiranje odobrena tri EU

projekta u kojima Centar sudjeluje,

od čega će projekt Noć istraživača

biti realiziran već krajem rujna,

najavljuje nagrađena Maja Skočanić
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PRIZNANJA TIM RIJEČKOG SVEUČILIŠTA ZNA KAKO DO EU FONDOVA

I m p r e s s u m  Direktorica: Ankica KRULJAC � V. d. glavnog urednika Novog lista: Anto RAVLIĆ � Urednica priloga: Vedrana SIMIČEVIĆ � Grafička urednica: Ingrid PERIŠA

P
isanje projekata za
sredstva iz EU fondo-
va za većinu građana
predstavlja neosvoji-

vu birokratsku tvrđavu. Tih
problema, međutim, nema
Maja Skočanić, djelatnica
Centra za EU projekte Sveu-
čilišta u Rijeci koja je s osta-
lim članovima tima u prote-
klih šest godina rada napi-
sala i provela više uspješnih
projekata. Među njima sva-
kako valja istaknuti projekte
»Razvoj istraživačke infras-
trukture na Kampusu Sveu-
čilišta u Rijeci« i »Studentski
smještaj na Kampusu Sveu-
čilišta u Rijeci, 1. faza« za či-
ju je realizaciju iz EU fon-
dova pribavljena pozamaš-
na ukupna vrijednost u iz-
nosu većem od 350 milijuna
kuna. Za svoj rad na projek-
tu studentskog smještaja na
Kampusu prošle je godine
Skočanić osvojila 3. mjesto
na natječaju za najboljeg
mladog voditelja projekta
do 35 godina u okviru
»Young Crew Croatia Pro-
ject Management Awards
2017«, a ove je godine oda-
brana među dvanaest čla-
nova uprave COST mreže
»The Voice of Research Ad-
ministrators – Building a
Network of Administrative
Excellence« (BESTPRAC)
koja na europskoj razini
okuplja neznanstveno oso-
blje u znanstveno-istraži-
vačkim institucijama, u
nastojanju da pruži podr-
šku u pripremi i provedbi
EU projekata.

Iza dosadašnjeg uspjeha kri-
ju se godine angažmana unu-
tar raznih civilnih udruga, pro-
jekata, radionica i brojnih ma-
nifestacija. Još tijekom studija
na Ekonomskom fakultetu u
Rijeci Skočanić je shvatila kako
sama sebe ne vidi niti u jed-
nom specifičnom području
ekonomije, pa se uključila u
rad studentske udruge gdje se
prvi put susrela s projektima.

Volontiranje

– Pred kraj studija počela
sam volontirati gdje god bih
stigla. U to vrijeme Zaklada
Sve u č i l i šta u Rijeci raspisala je
edukaciju za studente na temu
povlačenja sredstava iz tadaš-
njih pretpristupnih fondova
EU, prisjeća se Skočanić. Naj-
va žniju lekciju koju je ondje
naučila – da se pisanje projeka-
ta ne uči tako što se sluša edu-
kacija već tako što se pišu pro-
jekti – s ostalih je dvadeset po-
laznika pretvorila u praksu, os-
n ova v ši Udrugu za promicanje
projektne kulture »EU klub«.

– Kroz udrugu smo počeli
aktivno djelovati, pisati i prija-
vljivati projekte za studente i
mlade, a pokrenuli smo i bes-
platnu edukaciju o pisanju
projekata za druge studente,
istaknula je Skočanić.

Nakon toga, dvije je godine
radila u Zakladi sveučilišta u

Rijeci kao koordinatorica za
natječaje i projekte, što joj je
uvelike pomoglo u budućem
radu jer je imala priliku postu-
pak dodjele sredstava sagledati
iz prespektive institucije koja
dodjeljuje sredstva. Od 2012.
godine zaposlena je u Centru
za EU projekte Sveučilišta u Ri-
jeci gdje intenzivno i uspješno
radi na pripremi i provedbi in-
vesticijskih projekata Sveuči-
lišta financiranih kroz Europ-
ski fond za regionalni razvoj.
Premda posla u Centru ne
manjka, Skočanić i dalje vo-
lontira na raznim projektima.

– Ključ je u angažmanu.
Kroz volonterski rad upoznala
sam mnoštvo ljudi, a s vreme-
nom su se polako krenula ot-
varati i vrata. Dodatni angaž-
man razlikuje studente s istom
diplomom jedne od drugih, is-
taknula je Skočanić koja svoja
znanja i vještine rado dijeli s
drugima jer zna da do njih, ba-
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